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„Proutkaři pohlaví a aranžéři davů, vy jste mi nebyli na svatbě za
svědky,“ zpívá Jarek Nohavica v písni Bláznivá Markéta. Bohužel oni
proutkaři nám všem vpadli do právního řádu, a vlamují se tak
vehementně i do rodin a dětských pokojů. Advokát Jakub Kříž dal
v předchozí části našeho rozhovoru najevo své rozčarování
z rozhodnutí Ústavního soudu, který bez jakékoliv veřejné diskuse
zrušil povinnost kastrace při změně pohlaví, a de facto řekl, že
pohlaví je založeno na pocitu, který musí stát respektovat. Takovéto
rozhodnutí ale podle našeho hosta otevírá Pandořinu skříňku otázek
o identitě, právech a společenských normách. Dnes se do této
problematiky ponoříme hlouběji, a budeme zkoumat, jaké důsledky
může mít takto nastavené pojetí pohlaví pro naši společnost, rodiny
i jednotlivce.

Martina: Pane advokáte Jakube Kříži, zdá se, že máme na příštích
tisíc let o čem diskutovat, protože toto je natolik složitá záležitost,
a vnese tolik pochybností do každého výroku, do soužití společnosti
– nejenom soužití muže a ženy – tolik změn do pojímání rodiny, do
úlohy manželů, manželského páru, že si myslím, že jsme si vyrobili
záležitost, která by nás mohla zaměstnat, i kdyby kolem žádné jiné
problémy nebyly.

Jakub Kříž: Vy jste před malou chvílí použila slovo „móda“, pokud je
to móda, tak je možné, že taky odezní. Já bych byl v nějaké míře
i optimista.
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Martina: Ale přesto jsme tady narazili na počet třeba mladých lidí,
kteří této – v jejich případě pravděpodobně – módě, nebo
pomýlenosti, kvůli příliš velkému mládí, nebo neodhadnutí toho,
jakého původu jejich potíže jsou, se třeba i se souhlasem rodičů
nechali operativně změnit, a teď hořce litují. Protože to jsou
samozřejmě změny nevratné, přestože mnozí už dávno absolvovali
retranzici, ale to samozřejmě nelze bez hlubokých zdravotních
dopadů. O tomto tématu vycházejí celé knihy, u nás například vyšla
kniha Odvrácená tvář genderu. Nemyslíte, že by třeba – teď se
bavíme o něčem naopak přísnějším – pravidla pro změnu pohlaví,
fyzickou změnu pohlaví, měla být ještě přísnější, než doposud?

Jakub Kříž: Ano, to se domnívám. Myslím, že by to v zásadě mohla
být i jedna z reakcí na nález Ústavního soudu, kdy by zákonodárce –
pokud by našel trochu odvahy se vzepřít – mohl právní úpravu
udělat ještě přísnější. Ale já bych se teď spíš věnoval myšlence těch
mladých lidí, kteří prošli tranzicí, a litují. Když popisují své pocity, tak
často uvádějí, že byli postaveni před falešnou volbu, tedy, že jim
někdo říkal: „Tak teď máš jediné východisko, a to změnit si pohlaví,
nebo riskuješ sebevraždu, nebo nějaký temný život.“ Také mnozí
hovoří o nějaké úloze internetu v jeho tranzici – když hovoříme
o mladých lidech – že byl utvrzován různými diskusními fóry, různými
influencery, kteří představují, jak je výborné změnit si pohlaví.

Martina: Že se tím vyřeší všechny jeho pubertální problémy. To, že
se sám sobě nelíbí, je proto, že je nespokojený ve svém vlastním
těle – a najednou bude všechno vyřešeno.

Jakub Kříž: Přesně tak. Současně se shodují na tom, že k léčbě –
pokud to nazveme léčbou – tak se přistupuje velice rychle, třeba po
dvou sezeních u psychologa, nebo příslušného odborníka, kdy dojde
k diagnóze genderové dysforie, a zahájí se třeba hormonální léčba.
Čili, je to velice rychlé.



3/10

Vy jste také zmínila souhlas rodičů. A tam je velice zajímavé, kolik
souhlasů bylo svobodných, a kolik jich bylo vynucených. Máme velké
množství svědectví, že souhlasy jsou velice často takové, že se
rodiče dostanou pod velký tlak, kdy je propagátoři tranzice skutečně
staví před to, že: „Takto nechcete mít dítě naživu. Nebo chcete, aby
si změnilo pohlaví?“ To znamená, že je zase staví před takovou
volbu, že alternativou je sebevražda dítěte. A víme – třeba
i z evropských jurisdikcí – že jsou situace, že když rodiče mají za to,
že není v zájmu dítěte podstupovat hormonální léčbu, nebo blokaci
puberty, nebo tento druh léčby, tak jsou situace, kdy soudy situaci
vyhodnotili tak, že rodiče nejednají v nejlepším zájmu dítěte, a zbavili
je rodičovských práv. Takže i tohle určitě hraje svou roli.

Čili, já bych byl ohledně svobodného souhlasu velice opatrný. Víme,
že pro jakýkoliv lékařský zákrok potřebujeme poskytnout
informovaný souhlas – i jako dospělí pacienti. A v případě dětí,
nakolik chápou podstatu lékařského zákroku, mají vyslovit souhlas,
a rodiče také. Ale zdá se mi, že v těchto příbězích tranzicí lidí víme,
že rozhodně nelze hovořit o informovaném souhlasu, a tím méně
o svobodném.

Blokace puberty, a genderově afirmativní péče o děti je jednou z forem
sexuálního zneužívání dětí

Martina: Ano, informovaný souhlas je jedna věc, a druhá věc je
vůbec cokoliv informovaného. Protože před časem jsem se na toto
téma bavila s jednou sexuoložkou, a ta mi řekla, že je úplně
zbytečné, aby pacienty – děti, adolescenty, nebo i starší –
vyšetřovala, protože oni jsou ze skupin na sociálních sítích
informovaní tak, že přesně vědí, co mají říkat, přesně vědí, jaké
projevy mají ventilovat, co potlačit. Takže ona říká, že je to jako dělat
člověku analýzu nějakého psychického stavu, když on přečetl úplně
všechno, co se o dané nemoci mohl dočíst. Ale, když už jsme
odbočili od této odvrácené strany genderu – to znamená tranzice,
a nemožnost nápravy – tak toto byl také jeden za zásadních
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argumentů aktivistů pro zrušení povinné kastrace, že když si budu
moci měnit pohlaví jen tak, bez fyzického zákroku, tak vlastně hrozí
mnohem méně omylů.

Jakub Kříž: Je otázka, jestli hrozí více omylů. Hrozí více zmatků
ohledně toho, co je vlastně pohlaví, kdo je muž, a kdo je žena, a ve
společnosti obecně. Pokud jde o osoby trpící opravdu dysforií, tak
tam je potřeba znát i vzorec, který se na ně aplikujeme, řekněme
v převažujícím přístupu, v takzvaném genderově afirmativní,
genderově potvrzující péči. Tam jde o to, že ve chvíli, kdy někteří –
když budeme hovořit třeba o nezletilých dětech – začnou projevovat,
že mají takové pocity, že jsou příslušníky opačného pohlaví, nebo
začnou projevovat nějaký diskomfort se svým tělem, tak se jim radí,
aby nejdříve prošly takzvanou sociální tranzicí. Tedy, aby jako by
nejdříve začali žít jako opačné pohlaví. V další fázi dochází
k hormonální léčbě, která se v případě dětí – řekněme pubertálních,
předpubertálních – vyznačuje takzvanými blokátory puberty,
a v případě dospělých už je to podávání hormonů opačného pohlaví.
A třetím krokem je pak chirurgická změna pohlaví. Takže – a nemám
pro to žádná data – bych trochu pochyboval, že tento krok, tedy
změny pohlaví na požádání, nebo takzvaného práva na pohlavní
sebeidentifikaci, nějakým způsobem zmenší počet prováděných
chirurgických tranzicí.

A možná ještě jedna poznámka. Když tak kroužíme kolem tématu
dětí a změny jejich pohlaví, nebo jejich tranzicí, tak data ukazují –
asi to není nic překvapivé – že děti v období puberty prožívají
zmatky kolem své sexuality, je to něco, co objevují ohledně své
sexuálně genderové identity – že 80 až 90 procent těch, u kterých se
diagnostikuje nějaká genderová dysforie, nějaká forma genderové
dysforie, to během času přirozeně vymizí. Problém je, že ve chvíli,
kdy řeknete: „Ha, genderová dysforie. Musíme nasadit genderově
afirmativní léčbu, včetně blokátorů puberty“, tak už je vlastně vyšlete
na nějakou trajektorii, a tím vlastně zmenšíte pravděpodobnost
přirozeného vypořádání s problémem.
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Martina: Dítě se tím začne zabývat, a stane tím svým způsobem
zajímavé. A pokud sáhneme navíc ještě po nějakých blokátorech,
nebo posléze hormonech, tak už může dojít k poměrně razantnímu
zásahu do organismu.

Jakub Kříž: Sice se tvrdí, že aplikace blokátorů puberty
nezpůsobuje nevratné škody, ale není to pravda. Prostě když
odložíte pubertu o několik let, tak to má dopad na organismus.
A myslím, že jedna z informací, která k nám přichází ze zahraničí, je,
že se začíná ustupovat od tranzicí dětí. Známe takzvanou Cass
Review, zprávu z Velké Británie – ale i severské země, řada států,
Spojených států amerických – začínají ustupovat, i třeba zakazovat
blokaci puberty, zakazovat změnu pohlaví u dětí, Takže mám až
trochu pocit, že zatímco v některých zemích už dochází k obratu, tak
mi teprve nastupujeme do toho, o čem už oni zjistili, že není
v pořádku.

Martina: To je jako s digitalizací: Internet do škol, a ve Finsku už děti
nutí psát tužkou a na papír.

Jakub Kříž: Osobně – možná to bude znít trošku tvrdě – považuji
blokaci puberty, a genderově afirmativní péči u dětí, za jednu z forem
sexuálního zneužívání dětí.

V Německu bude od listopadu možné jednou ročně změnit pohlaví
prohlášením. Souhlas bude vynucován, a misgendering, tedy oslovování
špatným pohlavím, bude trestný.

Martina: Před chvílí jste zmínil, že je to vlastně svým způsobem
zneužívání dětí a že se od toho ustupuje. Nicméně počet klinik ve
světě, kde si můžete nechat změnit pohlaví, poměrně značně roste,
a počet lidí, dospělých, kteří si nechali změnit pohlaví, rovněž.
A v cizině i počet dětí. Dá se tedy očekávat, že nám tady za malou
chvíli také možná vznikne určitá lobby, které se to nebude líbit. Ale
v každém případě se podívejme, jak to řeší jinde v Evropě. Už jsem
se zmínila, že právní úprava na základě rozhodnutí Ústavního soudu
ještě není hotová, ale mluví se o tom, že by měla být od 1. července
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příštího roku, a měla by být podobná třeba německé, která
transgender lidem, a nebinárním osobám umožňuje změnit úřední
zápis pohlaví bez psychologických posudků a soudních řízení. Ke
změně genderové identity stačí prosté prohlášení na matričním
úřadu. A stejným způsobem jde změnit i jméno. A to vše od 14 let,
a jenom nezletilí stále musí mít souhlas zákonných zástupců.

Jakub Kříž: Ale může být nahrazen soudem.

Martina: A může být nahrazen soudem, pokud by se rodiče tedy
chovali málo progresivisticky, nerozuměli dítěti, a byli pro dítě
shledáni jako škodiči – když nebudu mluvit právní terminologií, od
toho jste tady vy. Jakube Kříži, jak vnímáte tento postup?

Jakub Kříž: Němci jsou kouzelní tím, že domýšlí do důsledku. Takže
oni prostě domysleli tezi, že pohlaví je konstituováno vnitřním
pocitem – vnitřním sebepojetím – a vyvodili z toto svoje důsledky pro
svůj právní řád. Takže tam bude skutečně tato nová právní úprava
účinná od prvního listopadu, takže bude možné jednou ročně – což
je asi blokační doba, aby bylo jasné, že to je vážně míněná
záležitost – prohlášením změnit pohlaví. A platí tam i to, co jsem
zmiňoval, že situace vyžaduje vynucování souhlasu od ostatních,
takže tento německý zákon zná i trestání misgenderingu, tedy
oslovování špatným pohlavím. A dokonce činí z pohlaví vlastně
velice privátní záležitost, a zakazuj zveřejňovat něčí identitu. Každý
má povinnost přijmout tu identitu, kterou si daná osoba zvolí, kterou
dává najevo.

Ale protože to Němci promýšlejí do důsledku, tak mají třeba výjimku
pro děti. Když se dítěti maminka přemění na muže, tak ji stále může
považovat za matku, a nebude trestáno, pokud ji tedy bude chápat
jako matku, a ne jako muže. Nebo tam je i kouzelné ustanovení,
které se týká právě dozorčích a správních rad obchodních podniků,
kdy se stanoví, že když některý z členů změní pohlaví, tak se na něj
do konce mandátu hledí, jako kdyby nedošlo ke změně.
Pravděpodobně chtějí předcházet nějakému zneužívání.
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Do právního řádu bylo přijato, že pohlaví je něco niterného, co nesouvisí
s tělem. Tím dochází k oddělení já od těla, že já nejsem mé tělo, tedy, že
mé tělo je něco jiného.

Martina: Přijde vám to takto domyšlené v pořádku? Přijde vám
v pořádku, že můžeme mít toto plovoucí pohlaví, to znamená, že se
každý rok můžu cítit jako někdo jiný? Třeba s úderem nového
zúčtovacího období. V případě plovoucího pohlaví se tedy hovoří
o tom, že se můžete jinak cítit ráno a jinak večer – ale to už asi by
bylo i na Němce moc, aby toto zařadili do nějakého právního řádu,
a dát tomu právní formu. Co si o tomto myslíte, že si po roce změním
doklady, změním si jméno?

Jakub Kříž: Myslím si, že to je nesmysl. Podle mého názoru je
právní úprava reflektující přirozený biologický stav rozumná, a není
důvod podstupovat změny, ke kterým vidíme, že v Evropě dochází.
Ale ať už je to módní záležitost, nebo ať už tam jsou jiné důvody, tak
vidíme, že skutečně k těmto posunům dochází, a Němci to jenom
důsledně dotáhli. A je to důsledek toho, že do právního řádu bylo
přijato stanovisko, že pohlaví je něco niterného, něco, co s tělem
nesouvisí, něco, co člověk vlastně poznává. Vlastně jakoby dochází
k oddělení já od těla. To už není právní záležitost, to už je nějaká
filozofická reflexe této otázky, a jako bychom říkali, že: „Já nejsem
moje tělo. Já jsem někdo, a mé tělo je něco jiného.“ To není nic
nového, s tím už jsme se tady setkali v minulosti – je to stará známá
gnose.

Martina: Mohli bychom takto vypadat, že jsme duchovně poměrně
na výši.

Jakub Kříž: Ano.

Martina: My jsme totálně zmaterializovaná společnost, ale jsme
někdy mnohem vstřícnější vůči tomu, že duch si vlaje svým směrem,
a není k tělu až tak připoután.
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Jakub Kříž: Je to skutečně překvapivé, že z této materialistické
společnosti, po, řekněme, několika desetiletích prakticky jenom
materialismu, nám tady vznikne hnutí, které je vysoce spirituální,
nebo duchovní v tom smyslu, že vlastně materii, tělo, chápe jako
něco navíc, jako něco zbytečného, něco manipulovatelného. Proto
jsem to připodobnil ke staré známé gnosi, která také vycházela
z toho, že skutečná podstata člověka je duchovní, a tělo je jenom
nějaký obal, něco, co používá, a vlastně není významné, a možná je
nějakým způsobem nečisté, nebo nedobré. Což je v radikálním
rozporu, řekněme, se západním pohledem na člověka, který vnímá
člověka jako jednotu těla, tělesného, a duševního.

Martina: Asi každý z nás se setkal s tím, že jde opakovaně k lékaři,
protože se necítí dobře, lékař mu vezme krevní testy, případně mu
udělá sono žaludku, nebo něčeho, a pacientovi se, navzdory
vyšetření, neuleví, ale je ujištěn, že mu nic není, a pak uslyší větu:
„To vás nemůže bolet.“ Takže já se mohu ve svém těle ženy cítit jako
muž, dožadovat se právního uznání, jako že jsem muž, ale – když to
řeknu hodně zúženě – u stejného lékaře jsou mé úporné bolesti
žaludku shozeny ze stolu s tím, že přece na ultrazvuku je vidět, že
v žaludku nic není, a tudíž mě žaludek bolet nemůže.

Jakub Kříž: Toto je zajímavá otázka: Co je cílem léčby? Nebo, jaký
druh léčby má poskytovat zdravotnictví? Já mám za to, že to je léčba
nemoci, léčba onemocnění, nikoli plnění přání pacienta. Když to
vztáhneme na problém genderové dysforie, tak vlastně k lékaři přijde
někdo, kdo má pocity, které neodpovídají realitě. Já to nechci nějak
shazovat, a myslím si, že to je skutečně vážná věc, trýznivá, a že je
potřeba tyto problémy, které tito lidé reportují, brát velice vážně, a je
potřeba jim věnovat veškerou péči. Ale dnes, když člověk přijde
s tímto pociťovaným nesouladem k lékaři, tak genderově afirmativní
přístup řekne: „Budeme vycházet z tvého pocitu, a tomu
přizpůsobíme vše ostatní.“ Ale existují i alternativní přístupy, které
řeknou: „Ve chvíli, kdy vědomí člověka neodpovídá realitě, tak
pojďme pracovat s psychickým stavem, protože se všichni shodnou
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na tom, že genderová dysforie je nějaký druh psychického stavu,
a jestliže se neshoduje s realitou, tak můžeme pracovat
s psychickým stavem. A to může být skutečná léčba, která může
pacientovi pomoct, a může nakonec dospět k tomu, že se bude cítit
ve svém těle pohodlně – že ho přijme.

Martina: Vím, že například Michel Adler svého času sepsala petici,
s podobně zkoušenými lidmi – buď to byly trans osoby, nebo třeba
i homosexuálové a lesby – a podepisovali se diagnózou, protože
k tomu, aby došlo k řešení této situace, tak jak říkáte, musí člověk
připustit, že jeho stav může být diagnóza, nebo, že je to diagnóza,
že je to nějakou věcí k léčení, k řešení, třeba nakonec i končící
tranzicí. Protože třeba lidé, kteří absolvovali úplnou tranzici, si
skutečně zkusili své, a určitě to není snadné, a je to opravdu velké
rozhodnutí. My jsme teď pod mým vlivem utekli k léčení jako
takovému, ale pojďme se podívat – poté, co jsme si řekli, jaká je
právní podoba této záležitosti v Německu – s jakými právními
úpravami této problematiky se setkáváme v dalších státech
Evropské unie? Máte představu, jak to řeší třeba v katolickém
Polsku, nebo na severu, severské země?

Jakub Kříž: Když zmiňujete Polsko, tak to je, řekněme, až humorné
tím, že tam je možná změna pohlaví, ale můžete se jí domoci soudní
cestou, a musíte zažalovat svoje rodiče. Tedy, že to chápou jako
soukromoprávní spor. Z právního hlediska je to až téměř kuriozita.

Martina: Promiňte, proč zažalovat své rodiče? Že neodvedli dobrou
práci? Nebo…

Jakub Kříž: Myslím, že to je v podstatě jenom nějaký nástroj k tomu,
jak daný problém dostat před soud, protože v soukromoprávní věci
potřebujete mít někoho žalovaného, a tak tam prostě dospěli
k závěru, že to budou rodiče.

Martina: A asi to co možná nejvíce ztížit.
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Jakub Kříž: Nevím, jestli za tím je úvaha to ztížit, nebo jenom
klasická civilistická úvaha, že musí být někdo žalovaný. Ale
řekněme, že tyto jurisdikce lze rozdělit do několika kategorií. Některé
jako Německo umožňují změnu pohlaví na základě principu
sebeidentifikace. Jiné nepodmiňují změnu pohlaví hormonální, nebo
chirurgickou léčbou, ale vyžadují nějaké zdravotní posudky. To je
pořád otevřená varianta i v českém případě, protože Ústavní soud
uznal, že to může být cesta. Jurisdikcí, kde se změna podmiňuje
hormonální, nebo chirurgickou léčbou rychle ubývá, Evropský soud
pro lidská práva hovoří o jasném trendu. A pak tady máme
jurisdikce, jako Maďarsko – pokud budeme mluvit pouze o zemích
Evropské unie – které změnu pohlaví nepřipouští. Takže máme,
řekněme, celou škálu.

Všechny příspěvky s Jakub Kříž

Diskuze:

Napsat komentář

E-mailová adresa nebude publikována.

 
 

https://www.radiouniversum.cz/host/jakub-kriz/

